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Seniorrådet    Beslutningsprotokol nr. 11 
________________________________________________________________________ 
 
Dato: 16.12.2022 KL. 10.00  Sted: Bülows mødelokale 
________________________________________________________________________  
Deltagere:   Seniorrådet & Signe Lunn Walls 
Referent:   Trine Roy 
________________________________________________________________________ 

DAGSORDEN 
 

1. Velkommen til Grethe Rasmussen 

2. Godkendelse af dagsorden 

3. Godkendelse af referat 

4. Status Senior Nyt og Seniorrådets Facebook side v/Søren og Flemming 

5. Orientering fra Signe 

6. Rapport fra de 15 nedsatte grupper: 

7. Plejehjemsråd – Fordeling af repræsentanter i hvert råd v/Flemming 

8. Årsmøde januar 2023 v/Søren & Flemming 

9. Indbydelse til Region Syddanmarks Ældreråds stormøde 26. januar 2023.  

10. Temadag i Middelfart: Pressearbejde i praksis – få dit budskab i medierne.  

11. Senere indkomne sager 

12. Eventuelt 

13. Glædelig jul! 

14. Kommende punkter  
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REFERAT 
 

1. Velkommen til Grethe Rasmussen 

 

2. Godkendelse af dagsorden 

Godkendt uden bemærkninger 

 

3. Godkendelse af referat 

Godkendt.  

Der blev kort drøftet, hvornår i referatet det skal fremgå, at udtalelsen er fra et enkelt medlem 

og hvornår det er en udtalelse fra hele Seniorrådet. Enighed om, at Trine bliver bedre til at 

spørge, om alle er enige.  

 

4. Status Senior Nyt og Seniorrådets Facebook side v/Søren og Flemming 

Joan som sætter avisen, holder og Pro Print finder en ny.  

Thomas Kvist skriver en artikel om Depotgården til næste udgave.  

Senior Nyt er kommet ned på 44 sider, dette burde have en økonomisk fordel.  

 

5. Orientering fra Signe 

Signe fortalte kort om, at noget af det, der har været særligt vigtig for hende til at starte med, 

nemlig at komme rundt og se organisationen. Både for at få en forståelse af virkeligheden, at 

være synlig/nærværende for organisationen samt at blive kvalificeret til at arbejde videre på 

strategiplan og øvrige politiske initiativer blandt andet på baggrund af beslutninger i budget 

2023. Signe lovede at involvere Seniorrådet længere fremme i processen.  

 

Signe orienterede om, at man helt tydelig kan se, at Fredericia har grundværdien ”længst mu-

ligt i eget liv” inkorporeret i organisationen. Vi kan muligvis bruge et brush-up på længst mu-

ligt i eget liv strategien. Vores strategi skal have et stort fokus på at forebygge ensomhed og at 

det at komme ind i det kommunale plejesystem er et skridt i den forkerte retning i forhold til 

aldring/livskvalitet.  

 

Signe sender et link fra Videnscenter for Værdig Ældrepleje omkring hendes arbejde vedr. 

Eden konceptet.  

Derudover kommer Signe til at kigge på økonomien på ældreområdet. Der skal arbejdes på at 

overholde servicerammen.  

 

WIPP projektet gik ud på at finde metoder til endnu tidligere at finde ud af, hvilke ældre bor-

gere der kan få behov for hjælp senere hen, altså hvilke borgere skal vi målrette indsatserne 

imod for at fremme flere og aktive ældre i flere år. Projektet er afsluttet og det kan være natur-

ligt at kigge ind i resultaterne. Fredericia deltog i en kortere periode i projektet. 

 

På næste Senior- og Socialudvalgsmøde præsenteres en procesplan for strategiplanen og der er 

godkendelse af kvalitetsstandarderne på dagsordenen.  

 

Signe orienterede om, at Sundplejen, som blev opsagt i sommer har stævnet kommunen. Juri-

sterne vurderer, at Fredericia Kommune har en fornuftig sag.  

 

Der blev drøftet uønsket alenehed og ensomhed, og hvordan man rammer netop denne mål-

gruppe uden at gå på kompromis med dem, som ønsker at være alene. Søren fortalte, at Vives 
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statistik over ensomhed viser at 5% er ensomme. Vi skal have øje for, hvor meget man selv får 

ved at være noget for andre.   

  

På Seniorrådets facebookgruppe ligger der en præsentationsvideo af Signe Lunn Walls, hvor 

DanmarkC TV har interviewet hende. Den er anbefalingsværdigt at se.  

 

6. Rapport fra de 15 nedsatte grupper: 

 

o Hvad nåede vi i år? Og hvad vil vi arbejde på i 2023? 

 

o Synliggørelse:  

Stor Facebook indsats, aktiviteter herunder Brugermøde med Sydtrafik.  

Årsmøde den 20. januar 2023. Seniorrådet er ærgerlige over, at de ikke har fået mulig-

heden for at være mere synlige for Senior- og Socialudvalget.  

Det mest besøgte indslag på facebook-gruppen har været en video med Flemming om-

kring Esbjergs seniorboligmodel.  

 

o Ensomhed:  

Der er et stort potentiale, men rigtig få til at løse udfordringerne. Efter Corona har folk 

fundet på at lave noget andet end besøgstjeneste. Det er svært at skaffe besøgsvenner, 

i 2018 var der 75 besøgsvenner, i dag er der 26 besøgsvenner, nu er der ingen der rea-

gerer, når der søges besøgsvenner. Cafeture for en som dig: her oplever Svend en ud-

fordring med, at alle ønsker et besøg fra ham, som han desværre ikke kan honorere. 

Han påtænker at kontakte sognepræsterne i oplandet for at få deres hjælp til opsporing 

af ensomme.  

I 2023 er der en ambition om at få synliggjort alle de tilbud, som er tilgængelige. Vi 

ønsker at gå efter Vejle-modellen og få det på hjemmesiden (Fredericia.dk).  

 

o Plejehjem 

Alle er medlemmer af denne gruppe. De forestiller sig at finde en gruppe, der har for-

stand på plejehjem og plejehjemsbyggerier. Signe anbefaler, at Seniorrådet afventer at 

nedsætte en plejehjemsbyggeri-gruppe, til vi har et overblik over, hvordan boligsitua-

tionen skal se ud for de ældre, som har brug for hjælp.  

 

Nyt senior- og plejeboligprojekt i Fredericia 

Søren sidder med i en gruppe på 6 personer, som kan og vil hjælpe byrådet (helt gra-

tis) i forhold til det kommende boligudbud, som er tilpasset borgernes funktionsevne. 

Det er gruppens erklærede mål at være upolitisk og objektiv i dens virksomhed og 

være en loyal samarbejdspartner med Fredericia Byråd og Fredericia Seniorråd.  

Derfor er det gruppens ønske, at den kan etableres og eksistere som et ’opgaveudvalg’, 

nedsat på Fredericia Seniorråds initiativ 

I gruppen er der kompetencer indenfor arkitektur, by og landskabsplanlægning, bygge 

og anlæg, boligformer, ældreomsorg, statistik og prognoser, ejer- og driftsformer for 

senior- og plejeboliger. Derudover arbejder de for at få fat på personer, der har kend-

skab til plejehjem og beboerkompleksiteten mv.   

Kommunestyrelsesloven §17. stk. 4 kunne være en mulighed for at nedsætte en offi-

ciel arbejdsgruppe, som kvalificerer Byrådets beslutningsgrundlag. 

Alle i Seniorrådet er enige om, at denne gruppe støttes af Seniorrådet.  
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o Seniorkurser 

Gruppen er pauseret pga. udskiftning og andre udfordringer vedr. forebyggere og bro-

byggere. 

 

o Hjemmepleje 

Selvkørende teams har været et stort fokus.  

 

o Seniorfællesskab og kommunalt boligbofælleskab 

Dette arbejde sættes under boligbehovet oppe ved punktet Plejehjem. 

 

o Tilgængelighed 

Vi har fået et samarbejde i gang mellem Folkeoplysningsrådet, Udsatterådet, Handi-

caprådet og Idrætsrådet. Her samarbejdes der om at øge tilgængeligheden blandt andet 

i midtbyen. De har aftalt 3 møder i 2023. 

 

o Brugerpanel 

Der er behov for øget opmærksomhed på brugerpanel med hensyn til, hvornår det ind-

kaldes og nye foreninger i panelet.  

 

o Tilsyn  

Der har været stor aktivitet i gruppen, da der har været en del påbud efter Corona ti-

den. Gruppen har opsøgt forklaringer for nogle tilsyn ved plejeledere. BDO har ved 

seneste rapport gjort opmærksom på, at en person sad og faldt sammen. Tilsyn bør ef-

fektiviseres, så Staten ikke måler på noget andet end kommunerne.  

 

o Aktiviteter 

Rejsekortsmødet med Sydtrafik afholdt med succes – 85 deltager 

2023 Planen var at invitere Borgerservice til en form for forventningsafstemning af, 

hvilken service man kan få, samt et oplæg om, hvordan man kommer fra hus(salg) til 

lejlighed.  

 

o Byråd og udvalg 

Der er et ønske om at mødes med udvalget til en drøftelse om, hvad der skal ske i 

2023.  

 

o Årshjulet  

Det er Udvalgets årshjul.  

 

o Jubilæum i Plejen 

Det var ideen om at Seniorrådet anerkendte plejepersonalets jubilæer.  

Vi afventer besked om, hvad Seniorrådets budget kan bruges på.  

 

o Regionens Ældreråd 

Forretningsudvalget arbejder med at fremme vidensdelingen blandt råd på tværs og for 

byens borgere. Der arbejdes også for at reducere buspriser for +60 årige.  

Derudover arbejdes der med mission, vision og strategi.  

 

o Kostrådet 

Der har været møde i Elbokøkkenet i november. Der er ikke så meget nyt. De fik lov 

at smage mad, der var varmet for meget og forskellen på mad, der var varmet korrekt.  
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Kartoflerne er blevet skiftet ud. Maden er egentlig udmærket. Der er en udfordring 

med, at borgerne ikke kan bestille vegetarretter nogle dage og almindelige retter andre 

dage. 

 

o Skal vi ændre på antallet af grupper? 
Flemming kommer med et forslag til næste gang. 

Grethe Æ. forslår, at Ensomhed lægges under aktiviteter.  

 

7. Plejehjemsråd – Fordeling af repræsentanter i hvert råd v/Flemming 

Jf. Mette Heidemanns mail fra 27. oktober 2022.  

 

Der besluttes at nedenstående fordeling:  

Plejehjem Seniorrådsmedlem 

Stævnhøj Svend 

Rosenlunden Aksel 

Madsbyhus Birte 

Hybyhus Flemming 

Othello Jytte 

Øster Elkjær  Grethe Æ. 
 

Det bliver en kunst at finde ud af ,hvad Plejehjemsrådet skal, og hvordan vi holder det på en 

fælles bane.  

 

Trine informerer plejehjemslederne. Efterfølgende er Seniorrådet meget velkommen til at tage 

kontakt til lederne.  

  

8. Årsmøde januar 2023 v/Søren & Flemming 

Steen har lavet en udmærket fordeling af arbejdet.  

Grethe Æ. har lovet at været værtinde.  

Jytte sørger for lyd og mikrofon virker.   

 

9. Indbydelse til Region Syddanmarks Ældreråds stormøde 26. januar 2023.  

Opfølgning på deltagelse. Tilmelding senest 10. januar (bindende) 

Jytte, Grete R. og Svend deltager ikke –resten tilmeldes. 

 

  

10. Temadag i Middelfart: Pressearbejde i praksis – få dit budskab i medierne.  

a) 28. februar 2023 – 09.00-14:30 (Hvor mange skal deltage?) 

Søren, Grethe Æ. og Flemming deltager 

 

11. Senere indkomne sager 

 

o Seniorrådsmødet d. 20. januar flyttes til Seniorhuset og forkortes til primært at om-

handle Senior- og Socialudvalget kommende udvalgsmøde.  

 

12. Eventuelt 

o Møde på Nyborg Strand 3. maj – 4. maj 2023 

o Jytte videresender nyt fra Fredericia Sundby Micropartnerer. 
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o Idræt i dagstimerne, bevægelse kan rummes i Seniorhuset I.P. Schmidt  

Debat om det er hensigtsmæssigt, at de kan booke Seniorhuset et år i forvejen. 

 

13. Glædelig jul! 

 

14. Kommende punkter  

o Borgerservice – opfølgning  

o Opmærksomhed fra Seniorrådet v/Flemming  


